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De fie-care cm Q 3 Lei. 
Bilanţurile după tarif special. 

Legea minelor, 
Discurs rostit in şedinţa Camerei deputaţilor din 23 Iunie 1924. de Ion I. Lapedatu 

Şedinţa se deschide Ia ora 21,15, sub pre
şedinţia d-Iui M. G. Orleanu. 

D. M. G. O r l e a n u , p r e ş e d i n t e : D. F. L a p e -
datu are cuvântul in discuţiunea generală asupra 
proiectului de lege al minelor. 

D. I. L a p e d a t u : D-le preşedinte, d-lor deputaţi, 
daţi-mi voie să încep cuvintele mele prin a recu
noaşte fără înconjur, că alcătuirea proiectului, a cărui 
discuţie o începem astăzi, s'a făcut cu mai multă 
muncă, cu mai multă râvnă şi, desigur, cu mai 
multă cunoştinţă de specialitate decât proiectele, cari 
s'au prezentat până acum sub guvernarea liberală-

Păcat însă şi de munca şi de râvna depusă, 
pentrucă, după modesta mea părere, acest proiect 
este greşit în principiile sale fundamentale şi nu rea
lizează toate acele interese de ordin general şi de 
ordin particular, cari sunt şi rămân legate de pro
blema minieră. 

Şi această convingere o mărturisesc nu atât eu, 
care m'am ocupat şi am studiat acest proiect cu 
deosebire din punct de vedere al intereselor de stat 
şi cele ale economiei noastre naţionale, ci este o 
convingere pe care o mărturisesc unii din cei mai 
buni specialişti ai ţării, cari au analizat acest proiect, 
specialişti, cari nu fac politică, cari nu sunt angajaţi 
la întreprinderi miniere şi cari deci se pot pronunţă 
în mod obiectiv şi imparţial asupra lucrării d-voastră. 

Cred însă, că, dacă la alcătuirea proiectului nu 
s'ar fi purces, aşa cum obişnuiţi d'voastră să purce-
deţi dacă acest proiect n'ar fi fost alcătuit in . c a 

mera caritatis", ci dac i ar fi fost alcătuit cu consul-
tarea tuturor acelor, cari prin ştiinţa şi prin practica 
lor au cuvânt a se pronunţă în această materie, 
dacă ar fi fost alcătuit cu consultarea reprezentanţilor 
provinciilor miniere, mai ales a celor din Ardeal, cea 
mai minieră provincie a României întregite, sunt sigur, 
că acest proiect ar fi fost cu mult mai bun şi mai 
folositor. 

Este regretabil însă, că la alcătuirea lui n'au 
fost consultaţi nici specialiştii din Ardeal, între cari 
sunt mulţi, foarte distinşi şi n'au fost ascultaţi nici 
reprezentanţii acelei populaţiuni, necăjită, pe care o 
interesează atât de aproape exploatările miniere, în
ţ e l e g populaţia din munţii apuseni şi din regiunea 
Baia-Mare. A refjzâ ori a neglija chiar contribuţia 
nouilor provincii în chestiuni ce Ie privesc atât de 
aproape, cum e şi aceea, de care vorbim, este o 
mare greşeală, o greşeală politică, de care guvernul 
liberal s'a făcut culpabi!, nu acum pentru întâia dată, 
de când se află la cârma ţării. Este o greşeală, în 
care a căzut şi proiectul de lege ce-1 discutăm şi pe 
care din parte-mi o regret cu atât mai mult, cu cât 
ştia, că d. ministru de industrie şi comerţ, propriu 
zis, nu face plitică. 

D. Vi rg ' l M a d g e a r u : Toată viaţa a făcut politică. 
D, I . L a p e d a t u : Este în sfârşit o greşeală, pe 

care, vă asigur, cu cât o veţi repeta mai des, cu atâta 
vei isbuti a înstrăina mai mult sufletele provinciilori 
alipite de ceeace ar trebui să Ie ţinem mai aproape, 
de inima României întregite. 
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Dar este nu numai o greşeală politică, ci şi o 
păgubitoare greşeală pentru interesele materiale şi 
morale ele populaţiunii şi ţării noastre, o greşeală, 
pe care veţi avea ocaziunea să o constataţi în decursul 
analizei ce viu acum să fac proiectului d-voastră. 

* 
Prin pro'ectul de faţă d-voastră voiţi să a'cătu-

iţi un nou sistem de proprietate şi de organizaţie 
minieră în ţara noastră, punând capăt multelor şi 
diferitelor sisteme, ce erau în vigoare în p ovinciile 
alipite şi în vechiul regat. M'am înt<ebat, care este 
sistemul, pe care îl alcătuieşte proiectul d-voastră? 
Trebuie să vă mărturisesc, că n'am putut ajunge la 
un răspuns precis. N'am putut consta 'â în proiectul 
d-voastră nici unt) din sistemele cunoscute până 
acum de teoria şi practica minieră. Nu mă gândesc 
la sistemul accesiunii sau al libertăţii miniere, care a 
fost în vigoare în diferitele reg'uni ale ţării pentrucă 
acestea au fost îngropat» definitiv Ia 1923 prin 
Constituţia d-voastră. N'am putut însă con-tata nici 
sistemul domenialitlţii, pe care îl anunţaţi în expu 
nerea de motive şi nici sistemul regalian. Pioiectul 
d-voastră de lege se întemeiază pe un sistem „sui-
generis", un sistem alcătuit dintr'un compromis de di
ferite sisteme, un sistem, cu care d-voastră voiţi să 
realizaţi pe de o parte principiile art. 19 d n Constitu
ţie, iar pe de altă parte scopurile speciale ce le ur
măriţi prin politica d-voastră economică. 

Dar când spun, că este un sistem „sui generis" 
ră rog să credeţi, că aceasta este cel mai mic păcat 
al proiectului d-voastră. îmi dau seama, că altele 
sunt astăzi concepţiile în legisiaţiunea minieră şi al
tele sunt interesele, cari au să determine un sistem 
minier, decât atunci, când s a u alcătuit sistemele din 
trecut. Şi, în definitiv, nu forma sistemului este ches
tiunea de importanţă, ci ceeace se cuprinde în acest 
sistem, ceeace realizează el. Iar eu, care mi-arn dat 
silinţa să studiez, în mod obiect'v şi conştiincios, 
proiectul d-voastră, trebuie să mărturisesc, că n'am 
putut constata, că acest proiect, în cuprinsul său ar 
ţine aeamă de problemele ce ar fi chemat să reali
zeze. N'am putut constata, în deosebi, că acest pro
iect ar realiza problema cea mai însemnată, prob
lema fundamentală a vieţii şi activităţii noastre eco
nomice, problemă, care nu poate fi alta decât ca in
dustria şi producţiunea naţională să aibă deia exploa
tările şi industria minieră combustibil, forţă motrice 
şi materia primă necesară, în condiţiunile cele mai 
bune, cele mai avantagioase şi mai ieftin. 

Am cercetat, dacă cu mijloacele date prin pro
iectul d-voastră poate industria şi producţiunea noastră 
naţională să se deavolte în aşa măsură, încât nu 
numai să acopere trebuinţele interne ale ţării, dar 
să creeze şl un surplus, pe care să^l putem da 
străinătăţii, în scopul înbunătăţirii balanţei noastre 

comerciale şi vă mărturisesc, am ajuns la convin
gerea, că dispoziţiunile proiectului pare că într'adins 
voiesc să împiedice orice avânt în exploatările indus
triale şi industria minieră, şi orice sprijin şi ajutor 
ce acestea ar trebui să dea vieţii şi activităţii econo-
mice-naţionale. 

Cercetaţi, vă rog. dispoziţiunile relativ la pros
pecţiune, la explorare şi la exploatare şi veţi vedea, 
că ele nu sunt în măsură să stimuleze şi să facă ca 
exploatările şi industria minireră din ţara noastră să 
poată progresa. înţeleg exploatările şi industria mini
eră pe suprafeţe, cari nu sunt încă explorate, nu 
sunt declarate exploatabile, pe acele întinse suprafeţe, 
pe cari avem nădejdea, ca de aci înainte să se des-
volte industria şi producţiunea noastră naţională. 

Ca dovadă, să-mi daţi voie să analizez pe rând 
dispoziţiunile principale relativ la aceste trei chestiuni: 
prospecţiunea, explorarea şi exploatarea. 

in ceeace priveşte prospecţiunea, adică cerce
tarea suprafeţei cu scopul de a determină punctele 
unde existenţa zăcămintelor miniere este probabilă, 
proiectul stabileşte din capul locului trei piedici. Cea 
dintâi este, că prospecţiunea o va putea întreprinde 
numai acela, care va face dovada capacităţii sale 
tehnice. Şi cine va stabili capacitatea tehnică ? Mi
nisterul de industrie şi comerţ. După ce norme? 
După cum va crede de bine. In al doilea rând, acei 
cari fac lucrări de prospecţiune, cari constată exis
tenţa probabilă a unui zăcământ, nu au absolut nici 
o fârâmiturâ de drept în ceeace priveşte explorarea 
şi exploatarea. Şi, în sfârşit, pentru toate acestea, 
mai au a plăti şi o taxă destul de considerabilă. 

Intre aceste trei condiţiuni, cea mai oneroasă 
este cea relativă la constatarea capacităţii tehnice, 
o chestiune foarte gingaşă, care în anumite împre
jurări, pusă in mâna unui minister, poate să fie bine, 
dar în cele mai multe cazuri, şi cu deosebire într'o 
ţară ca a noastră, unde corupţiunea şi protecţiunea 
sunt la ordinea zilei, într'o astfel de ţară, un astfel 
de drept pus la discreţiunea unui minister poate să 
fie un continuu isvor de abuzuri şi nedreptăţi. (Ap-
lause pe băncile minorităţii). Or, acest râu îl recu
noaşte chiar şi expunerea de motive, şi voiu avea 
ocaziune, într'o altă ordine de idei, să vă citesc rân
durile relativ la acest obiect. 

Până acuma cel puţin Ia noi în Ardeal, pros
pecţiunea o putea face ori cine şi nu eră legată de 
nici o co adiţiune. De aci înainte ea este legată de 
condiţiuni, după părerea mea, greu de îndeplinit, 
condiţiuni, cari nu sunt proprii a încuraja pe nimeni 
la aceste lucrări foarte importante. 

Şi mai nenorocoase sunt dispoziţiunile relativ 
la explorare. Cu privire la această chestiune, adică 
cu privire la lucrările pentru a constata efectiv exis
tenţa unui zăcământ, se cere, ca cel ce^întreprinde 



o asemenea lucrare, să dobândească întâi un permis 
exclusiv asupra unui per imetu determinat, permis 
care se dă pe 3 ani ş i .care poate să fie prelungit 
pe alţi 2 sau 3 ani. Cui se dă acest permis ? Se dâ 
aceluia, care va dovedi capacitatea tehnică şi fir an-
ciară îndestulătoare. Şi prin cine se face dovada ? 
Această capacitate tehnică şi financiară e chemat 
să o constate iarăşi numai ministerul de industrie 
şi comerţ, cum va crede dânsul de cuviinţă. 

D. C. M o t a ş : Consiliul minier, nu ministerul. 
D. I. L e p a d a t u : Lăsaţi, vă rog, noi ştim cine 

decide în practică aceste lucruri. Fşi înţelege, dacă 
legea ar stabili condiţiunile şi forma, după cari să se 
poată hotărî capacitatea tehnică a cuiva, ne mai 
vorbind de capacitatea financiară, care, după mine, 
este aproape imposibil să fie stabilită altcum, decât 
prin depunerea unei cauţiuni. 

Oar pe lângă această piedică principală mai 
sunt şi altele. Astfel în ceeace priveşte exploatarea, 
legea nu dă decât un .drept condiţionat acelui, care 
întreprinde lucrări de explorare, acelui care constată 
existenţa zăcământului. In proiectul onginal se spu
nea, că exploratorului i se dă întâietatea în ceeace 
priveşte concesiunea de exploatare. Senatul a adus 
o modificare, relativ la -care îmi veţi dâ voe să vă 
arăt ce găsesc in proiectul de lege. 

La arc. 32 se spune: «Concesiunea se acordă 
numai la întreprinderile- constituite ca societăţi ano
nime miniere române, după prevederile codului co 
merciai şi cari satisfac, în acelaşi timp, dispoziţiunile 
prevăzute în legea de faţă. 

„Când exploratorul nu este o întreprindere, 
ci o persoană, i se va acorda un termen de un an 
pentru a constitui o societate în condiţiunile legii". 

Ce a făcut deci senatul ? 
A stabilit un termen, până la care exploratorul 

are dreptul să şi constituie o societate, după ce con-
cesiunea nu se poate da decât numai la societlţile 
pe acţiuni. 

A stabilit un termen de un an. A rămas însă 
nedecis, respectiv a rămas un echivoc cu privire la 
împrejurarea, dacă — constituind societatea — pri 
meşte sau nu concesiunea de exploatare. Căci ace
laşi articol spune mai târziu: 

„Dacă în acest termen exploratorul nu va pu
tea constitui o asemenea societate, Statui rămâne 
liber a acorda concesiunea unei societăţi miniere, re
zervând exploratorului drepturile prevăzute în lege". 

Aş voi să ştiu, ce a înţeles Senatul prin mo
dificările ce le-a introdus? A înţeles oare, ca numai 
în cazul, când exploratorul nu poate constitui societatea, 
numai îh căzui acesta încetează dreptul lui de a 
primi concesiunea de exploatare? Sau a înţeles că 
dacă într'qn an e l poate înfiinţa soc'etatea, atunci îi 
revine necondiţionat şi dreptul de a primi exploatarea ? 

In privinţa aceasta nu am putut afla în expu
nerea de motive nicăeri nici o desluşire şi aş fi foarte 
mulţumit, dacă mi s'ar da acum lămuririle necesare, 
ca s i ştiu, cum să pun chestiunea mai departe. 

Voci din opoziţie : Pe d. ministru nu-l inte
resează. 

D. Virgil Madgearu: De ce se mai face dis
cuţie, dacă d-voastră, d-le ministru, staţi acolo şi nu 
răspundeţi Ia întrebare ? 

D. Tancred Constantinescu, ministrul indus
triei şi comerţului: La urmă voiu respur.de. 

Voci din opoziţie: Să răspundă acum, pentru 
clarificare. 

D. O. M o t a ş : Are dreptul să răspundă la urmă. 
D. M . G . Orleanu, preşedinte : Nu poate să 

răspundă la fiecare întrebare. 
D. D. R. loan i ţescu : Desigur, Că nu trèbue să 

răspundă la toate întrebările, dar când î se pune o 
întrebare precisă, care lichidează o întreagă soluţie, 
trebuie să răspundă. 

D. I. Lapedatu : Am pus această întrebare, 
pentru ca să lămurim — cum am spus — un echi
voc, cate se găseşte în proiectul de lege. 

Cred, că esté în interesul tuturor a se şti, dacă 
prin această parte à art, 32 , în cazul, când explora
torul izbuteşte, în decurs de un an, să constitue so
cietatea, obţine el necondiţionat dreptul să exploa
teze zăcământul descoperit, sau nu ? 

Dacă îi obţine, atunci nu înţelegem dispoziţia 
dîn proiect delà art. 34, după care întreprinderea, din 
care face parte exploratorul are dreptul de preferinţă 
la acordarea concesiunii. C ă i , ori are dreptul, Îndată 
ce a constituit societatea, are dreptul necondiţionat 
la exploatare, or, atunci, termenul de un an, pe care 
1-a dat Senatul, e praf în ochi, mai cu seamă că con
stituirea unei societăţi, în practică, nu e un lucru 
aşa de greu. 

Astfel dispoziţia introdusă în Senat, care ar fi 
să fie un favor pentru explorator, nti însemnează 
nimic, câtă vreme se menţine art. 3.4, care spune, că 
are numai întâietate în acordarea concesiunii. Da, re
pet, modificarea, pe care a făcut-o Senatul nu însem
nează aproape nimic, în ce priveşte asigurarea drep
tului exploratorului de a dobândi concesiunea de 
exploatare. 

Atunci, dacă exploratorul nu dobândeşte necon
diţionat concesiunea, ce-i mai rămâne? li rămâne o 
redevenţâ, pe care i-o stabileşte proiectul de lege,, pe 
toată durata întreprinderii şi dreptul de a putea par
ticipa cu 3 0 % la capitalul acelei societăţi, care do
bândeşte, în afară de persoana exploratorului, con» 
cesiunea. 

Să nu credeţi, însă, că dreptul acesta de a pu
tea ţ ice pentru dânsul 3 0 % din capital este de o 
valoare deosebită pentru explorator. Nu este, pen 
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truca, atunci când dispune de un astfel de capital, 
poate să înfiinţeze el societatea, iar când nu dispune, 
atunci de bună seamă el nu va putea participa nici 
cu aceste 3 0 % la întreprinderea altora. 

Şi ce se întâmplă, când nu poate să participe 
cu aceste 3 0 % ? Pur şi s'mplu, asupra acestei părţi 
din capitalul social dispune ministerul de industrie ş 
ccmer ţ . 

Va să zică, pentru un exp!orator, care nu a 
dispune de capital, nu i rămâne decât redevenţa, pe 
care o primeşte dela întreprindere pentru lucrările 
sale, adeseori foarte costisitoare şi făcute cu cel mai 
mare risc. 

D. Const. Motas: I se restituie cheltuelile. 
D. I. L a p e d a t u : Da, i se restitue cheltuelile 

pentru zăcămintele constatate, dar pentru cele ce nu 
te-a constatat şi a făcut cheltueli pe riscul lui? 

Aşa fiind, mă întreb, dacă alcătuitorii proiectu-
lui au avut intenţiunea să asigure un avantaj prin 
participarea cu 30 la sută, pentru ce nu s'au gândit 
şi la cazul, când exploratorul nu er putea să participe 
cu capital şi pentru ce nu i a u asigurat o contrava
loare în cazul, că n'ar putea lua parte Ia întreprin
dere din lipsă de capital ? Posibilităţi ar fi fost. Cei 
ce cunoaşteţi organizaţiunile societăţilor ccmerciale 
ştiţi, că se obişnueşte a se asigura privilegii speciale 
pe seama celor ce au merite pentru succesul anu
mitor întreprinderi şi exploatări. In practici li se asi
gură o parte din beneficii; şi o parte din beneficii 
cred, că nu ar fi prea mult pentru lucrările totdeauna 
riscate şi împreunate cu grea muncă şi multă chel
tuială ale exploratorului. Astfe', şi din acest punct 
de vedere, proiectul nu e^te de naturii a încuraja lu
crările de explorare, cari sunt de cea mai mare în
semnătate, fără decari nu cred, că vom putea să în
temeiem acele exploatări şi industrii miniere, pe cari 
să se îr.temeieze viaţa economică a ţării noastre. 

Şi acum, dacă iniţ'at'va privată nu poate fi în
curajată cu astfel de dispoz ;ţ :uni ale viitoarei d-voas-
trâ legi, ce rămâne? Rămâne speranţa, că, dacă nu 
se vor găsi particulari şi societăţi, cari să întreprindă 
lucrări de explorare, le va întreprinde poate Statul ? 
In împrejurările actuale şi cele pe cari le putem pre
vede, nu cred, că Statul să poată întreprinde aseme 
nea lucrări de explorare. Şi nu cred, pentrucă am vă
zut, în cei 5 ani, de când s'a alcătuit România Mare, 
dificultăţile, cu cari s'a luptat Statul, ca să ţină în 
funcţiune întreprinderile ce le are. Am văzut dificul
tăţile, cu cari s'a luptat Statul, ca să poată ţine în 
funcţiune la uzinele de fier din Huniedoara un furnal 
numai din cele şapte ale acestor uzine. 

Şi atunci mă întreb, cum va fi posibil, ca Sta
tul să întreprindă lucrări, pentru cari nici concursul 
cel mai larg al întreprinzătorilor particulari şi so
cietăţi n'ar fi de a juns? Poate vă gândiţi la fondul 

prevăzut în proiectul de lege, la fondul de explorări 
ce se va alcătui de aci înainte din diferite isvoare de 
venit, preconizate în proiectul d-voastră. 

Dar isvoare'e acestea pentru formarea şi augu-
mentarea fondului în chestiune, după părerea mea, 
sunt atât de puţine şi neînsemnate, încât, faţă de 
cheltuelile mari de explorare, abia cred, că în timp 

\ aprop'at vor putea fi de vreun ajutor efectiv. 
După observările făcute cu privire la chestiunea 

prospecţiunii şi explorării, să-mi daţi voe să arăt acum 
care ar fi Dărerea mea relativ Ia aceste chestiuni? 

Cred, că lucrările de prospectare ar trebui să fie 
libere, să le poată face oricine, fără restricţiuni. Să 

; se renuţe la condiţiunile din proiect, menite a le 
; împiedeca. 

In ce priveşte — mai departe — lucrările de 
explorare, să se stabilească prin lege condiţiunile, pe 
cari trebue să le îndeplinească cel ce vrea a între
prinde asemenea lucrări. A preciza astfel de condi-
ţiuni în lege, este un lucru, peste care nu se poate 
trece, dacă voim să preîntâmpinăm corupţia şi pro
tecţia, cari vor juca un rol preponderent la acorda-

i rea concesiunilor. 
Mai departe, dacă d-voastră ţineţi, ca explorarea 

; să se facă numai prin societăţi pe acţiuni, cel puţin 
nu puneţi condiţiunea, ca societatea înfiinţată de ex
plorator să aibă numai prioritate la acordarea con-

i cesiunii, ci daţi-i întreprinderea lucrărilor şi nu-i mai 
lăsaţi nici chestiunea capitalului ei la discreţia mi
nisterului. 

Statul are posibilitatea, atunci, când lucrările pe 
cari le întreprinde o astfel de societate, lucrările de 
exploatare nu ar putea să fie începute şi continuate 
la timp, are putinţa de a interveni; are putinţa de 
a aplici sancţiuni, îndată ce condiţiunile prevăzute în 
caietul ds sarcini nu ar fi îndeplin'te. Aceasta ar fj 
părerea mea în ce priveşte cele două chestiuni a 
prospecţiunii şi explorării. In deosebi, condiţiunile 
pentru obţinerea permisului de explorare să fie bine 
precizate în lege, cum desigur sunt în alte State. 

D. Tancred Constantinescu, ministrul indus
triei şi comerţului: Vă rog, în care Stat este în fe
lul acesta ? 

D. I. L a d e d a t u : N'aş putea preciza. Destul, că 
condiţiunile şi formalităţile fiind stabilite în lege, cel 
ce Ie îndeplineşte, acela să aibă drept de explorare. 

D. C. Motaş : Şi ce condiţiuni. 
D. I. L a p e d a t u : D-voastră sunteţi un tehnician, 

d-voastră Vi Ie puteţi închipui, de exemplu, să aibă 
dip'omă, să aibă practică şi aşa mai departe. 

Nu aveţi decât să le fixaţi ori cât de strict, dar 
să fie în lege, să nu fie lăsate Ia arbitrariul unuia şi 
altuia. Căci să-mi daţi voe, dar chiar d voastră aveţi 
oarecare îndoială în ce priveşti aplicarea propriului 



d-voastrâ principiu. Iată ce citesc In expunerea de 
motive a d-voastre: 

„Acesl sistem, — este vorba de dispoziţiunea, ca 
Statul să hotărască capacitatea tehnică şi financiară 
a exploratorului, — uneori ar putea să dea Ioc la 
abuzuri şi reclamă ptecauţiuni în aplicare". 

Ei bine, dacă chiar d-voastră recunoaşteţi, că 
uneori se poate da loc la abuzuri, atunci vă întreb, 
de ce nu voiţi d-voastră să evitaţi asemenea abuzuri? 

* 
Dar, d-lor deputaţi, proiectul d t faţă este o 

piedică şi pentru realizarea principalei probleme na-
ţional-economice, despre care v'am vorbit mai înainte» 
când spuneam, că exploatările şi întreprinderile mi
niere trebuie să pună ia dispoziţia industriei şi pro-
ducţiunii naţionale combus ibilul, forţa motrică şi ma
teria primă în modul cel mai avantagios, în condi-
ţiunile cele mai uşoare. 

In adevăr, să vedem prin ce mijloace se vor 
face exploatările zăcămintelor şi prin ce mijloace se 
va întemeia industria minieră? Prin societăţi pe ac
ţiuni. Sper, că-mi veţi da dreptate, când afirm, că mij
loacele preconizate de d-voastrâ sunt unele din cele 
cari exclud aproape cu desăvârşire posibilitatea, ca 
industria şi producţia naţională să poată ajunge să 
obţină combustibil, forţă motrică şi materie primă în 
mod avantagios, Societăţile pe acţiuni sunt întreprin
deri, ce se întemeiază pentru câştiguri şi încă câşti
guri mari, sunt întreprinderi foarte costisitoare, Ia cari 
capitalul, având în vedere riscurile, trebuieşte remu
nerat în condiţiuni excepţionale. 

Şi atunci, dacă aceasta este calea, prin care 
d-voastrâ puneţi Ia dispoziţia industriei şi a econo
miei naţionale importantele elemente, de cari am vor
bit, atunci daţi-mi voe să cred, că nu le veţi pune 
în condiţiunile cele mai avantagioase, în condiţiunile, 
pe cari Ie cere o industrie începătoare ca a noastră, 
care de aci înainte trebuie desvoltată şi ridicată, ca 
să poată susţine concurenţa cu străinătatea. 

Dar nu numai, că mijloacele, prin cari voiţi să 
creaţi exploatările şi industria minieră, societăţile pe 
acţiuni, mi se par improprii, ci Dv. mai puneţi asu
pra acestor societăţi o mulţime de sarcini, cari vor 
îngreuna exploatarea şi industria minieră şi cari vor 
face, ca produsele ei să nu poată fi date industriei 
naţionale în condiţiuni avantagioase. 

In adevăr, să vedem sarcinele, cari se pun asu
pra acestor societăţi pe acţiuni. Mai înainte de toate, 
redevenţă pentru Stat, redevenţă pentru explorator 
şi redevenţă pentru proprietarul suprafeţei. Urmează 
apoi participările la beneficii de 15 la sută ale lu
crătorilor şi funcţionarilor. . . 

D. C. M o t a ş : Sunteţi în contra lor? 
D. I. L a p e d a t u : Mu sunt în contra. Acum con

stat numai sarcinele, car} şe pun asupra societăţilor 

pe acţiuni şi cari nu vor da posibilitatea să poată 
produce şi transmite combustibilul, forţa motrică şi 
materia primă în condiţiuni avantagioase. 

Sunt mai departe taxele şi impozitele, cari de 
asemenea vor îngreuna condiţiunile de producţiune. 

Intre astfel de împrejurări mă întreb, de ce Statul 
nu şi-a rezervat posib.litatea, ca cel puţin el să poată 
întreprinde aceste lucrări şi pe altă ca 'e decât pe 
calea societăţilor pe acţ iuni? De c e ? In alte legi mi
niera, principiul fundamental este, de exemplu, în le
gea gazului metan, care a fost în vigoare în Transil
vania, să se procure industriei naţ'onale forţa motrică 
în condiţiunile cele mai avantagioase, în preţul de 
producţiune chiar, în cost. 

Statul nu intenţiona să câştige nimic pentru 
sine din exploatarea gazului metan. Câştigul Statului 
era indirect, trebuia să rezulte din desvoltarea indus
triei, care avea să verse din beneficiile crescânde ale 
ei impozite şi texe în tezaurul public. 

Acesta era un principiu sănătos, pe care aş fi 
voit să-1 văd aplicat în proiectul d-voastre. 

Ar fi fost bine deci, ca Statul să-şi rezerve fa
cultatea de a putea întreprinde aceste lucrări şi pe 
altă cale şi prin alte mijloace, decât societăţile pe 
acţiuni. Dacă nu se obliga în mod necondiţionat, ca 
zăcămintele să le exploateze numai prin societăţi pe 
acţiuni, el avea putinţa să le întreprindă pe calea cea 
mai avantajoasă, spre a veni în ajutorul industriei 
naţionale. 

D. C. M o t a ş : Adică concesiunea sau regia ? 
D. I. L a p e d a t u : Statul să facă exploatarea în 

regie, fără scopuri de câştig. 
O. D. R. I o a n i ţ e s c u : Care este baza legii 

d-voastră ? Regia sau comercializarea ? 
D. I. L a p e d a t u : lată d-lor deputaţi, de ce spu

neam, că proiectul acesta e greşit în principiile sale 
fundamentale. 

Mijloacele date în acest proiect de lege de a 
exploata zăcămintele miniere nu sunt proprii de a 
pune combustibilul, forţa motrică şi materia primă la 
dispoziţia industriei noastre naţionale în condiţiunile 
cele mai prielnice. 

Dimpotrivă. Totul pare că e aranjat de a im* 
piedeca şi a îngreuna exploatările miniere şi dezvol
tarea industriei naţionale. 

E şi explicabil, de oarece proiectul d-voastră are 
un pronunţat caracter fiscal. E un proiect, care pare 
că nu are altă inteţiune decât de a aduce deja dela 
început cât mai multe venituri pentru vistieria Statu
lui. Aceasta este greşeala cea mare. Veniturile nu au 
să le aducă exploatările şi întreprinderile miniere direct: 
veniturile pentru Stat au să rezulte din desvoltarea 
economiei noastre naţionale în măsură cât mai mare. 
Pe această bază trebuia să alcătuiţi proiectul d-voastrâ 
şi nu pe aceea, pe care aţi acceptat-o. 
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Şi acum, după ce am analizat proiectul din punct 
ds vedere al intereselor econorrvei noastre naţionale 
să-mi daţi voie să cercetez, da :ă corespunde cel puţin 
din punctul de vedere al intereselor sociale şi morale, 
pe cari ar fi chemat să le apare ? 

In ce priveşte interesele sociale, mă gândesc la 
chestia funcţionarilor şi muncitorilor întreprinderilor 
miniere. Nu pot să spun, că acest proiect ar fi lipsit 
de dispoziţii moderne relativ la îngrijirea acestor două 
elemente atât da necesare în întreprinderile şi exploa
tările miniere Conţine dispoziţii de destulă însem
nătate şi cari sunt bine venite. 

Este însă o chestiune, pe care o atingeţi cu multă 
frică, chestiunea participării funcţionărimii şi munci
torilor la capitalul social. D-voastră aţi anunţat mereu 
în programul partidului d-voastră, că muncitorimea 
să fie pe v itor părtaşe la veniturile întreprinderilor 
nu numai prin participări progresive Ia beneficii şi tan
tieme, dar aţi spus, că înţelegeţi, că această munci
torime să participe şi la capitalul social al întreprin
derilor, din care face pa te. Cu privire Ia această 
participare, în proiectul original aţi luat o dispoziţie 
foarte timidă, spunând, că la emisiunile noui de acţi
uni, o parte se va rezerva micilor subscriitori. Nu aţi 
spus nimic însă despre muncitorii şi funcţionarii res
pectivi ai întreprinderilor. Senatul a făcut o modificare 
şi anume, că ia cea dintâi envsiune nouă de acţiuni 
se va rezerva un 1 0 % pe seama funcţionarilor ş' 
lucrătorilor. Nu în contra acestor 1 0 % am vre-o ex 
cepţie de făcut, ci contra faptului, că d-voastră voiţi să 
împărtăşiţi pe funcţionari şi lucrători numai la emi" 
siunile ulterioare, şi astfel în cazul, când una sau 
altă întreprindere nu ar simţi nevoia să facă emisi
uni ulterioare atunci principiul enunţat de d-voastră 
rămâne nerealizat Eu înţeleg să se dea posibilitate 
funcţionarilor şi muncitorilor să participe deja dela 
început la capitaul social. Ştiu, ce veţi răspunde. Veţi 
spune, că atunci când se constitue societatea nu există 
nici funcţionari nici muncitori. Dar noi, cari luăm 
cuvânt, ne gândim desigur Ia astfel de obiecţiuni. Ştiu 
ce veţi mai spune. Veti mai spune, că nu putem 
pune pe funcţionari şi muncitori deja la început, să 
se angajeze la riscul întrepinderilor, al cărui viitor nu 
se poate şti. Ştiu foarte bine toate acestea. Şi totuş 
socotesc, că dacă aţi fi avut mai multă bunăvoinţă 
şi interes pentru dânşii, aţi fi găsit modalitatea, ca 
aceşti funcţionari şi muncitori să aibă posibilitatea 
să participe şi ei la capitalul social original al între' 
prinderilor, desigur nu al întreprinderilor, la cari Ie 
merge rău, ci al acelora, la cari le merge bine. Căq 
dacă întreprinderilor miniere le merge bine, aceasta are 
a s e mulţumi în parte şi norocului, dar şi funcţionari
lor şi muncitorilor. Astfel, dacă aţi voit în mod sincer 
să-i faceţi părtaşi la capitalul social, ar fi trebuit să 
luaţi o dispoziţie în lege, ca într'un termen oarecare 

să zicem 5 ani, dacă funţionărimea sau muncitorimea 
ar reclama pentru sine o parte din capital, atunci 
întreprinderile să fie obligate a augmenta capitalul 
cu 1 0 % prin o emisiune — în condiţiunile originale 
exclusiv pentru această funcţionă fime şi muncitorime. 

Atunci ati fi dat posibilitatea să participe la 
câştigurile înt eprinder.lor, pentru că contribue la des-
vo'tarea lor. Atunci n'ar mai fi nevoie de fârmiturile 
pe cari d - v o a ^ ă vo !ţi să le daţi, în mod foarte pro
blematic, prin emisiunile ulterioare ar avea drept şi ar 
putea să participe odată ceilalţi acţionari. Iată de ce 
spuneam, că chestiunea aceasta aţi atins-o cu multă 
frică. 

D. Virg i l M a d g e a r u : Cu multă ipocrizie. 
D. 1. L a p e d a t u : Participarea muncitorimei la 

capitalul social este un principiu, pe care l-aţi enunţat 
în programul d-voastră economic, este unul din punctele 
cardinale ale acestui program, cu cari vă lăudaţi. Acum 
realizaţi-l, daţi muncitori nes ceva pozitiv, nu numai 
o promisiune, care de cele mai multe ori va rămâne 
o literă moartă în legea ce veţi face. 

* 
* * 

Trec la altă chestiune. In cadrul intereselor mo
rale, pe cari trebuie să le avem în vedere, când re
zolvăm chestiunea minieră, este desigur şi îngrijirea 
pentru acea muncitorime minieră, care a trăit şi a 
cărei existenţă este legată de micile, dar propriile ei 
înt eprinderi. Mă gândesc la muncitorimea din munţii 
apuseni şi regiunea Baia Mare, cari de veacuri exer- # 

cită profesiunea de exploatatori de mine, profesiune 
odinioară foarte rentabilă, dar cari în timpul din urmă 
luptă cu greutăţi aşa de mari, încât în cele mai multe 
părţi a încetat aproape cu desăvârşire. 

Motivele, pentru cari aceste exploatări se luptă 
cu greutăţi, pentru cari ele au încetat aproape de tot, 
sunt mai multe. Astfel în munţii apuseni lucrările pen
tru exploatarea aurului au început sâ decadă deodată cu 
declararea râsboiului mondial, când bărbaţii au fost 
chemaţi sub arme şi au trebuit să-şi părăsească în
treprinderile, femeile nu le-au mai putut continua nu 
numai din cauza lipsei de braţe, ci şi din cauza altor 
greutăţi, flu trebuit să le lase în perlginire pe toată 
durata râ.boiului mondial. Credeam, că ce! puţin după 
încheierea păcii vor putea bieţii Moţi să-şi continue 
lucrările 

Ne am înşelat, fiindcă s'au ivit alte greutăţi tot 
atât de mari. Una a fost, că din cauza de lipsă de 
apă, şteampurile n'au mai putut să funcţioneze, şi Sta
tul nu s'a grăbit să le vină în ajutor cu altă forţă 
motrică. 

fl doua greutate a fost, că moara de praf negru 
dela Bistra, în care se făcea un fel de explozibil, pe 
care îl întrebuinţau Ia exploatări, a trebuit să-şi în
ceteze lucrarea din cauză, că explozibilul a fost de-



clarat monopol şi n'a mai putut fi fabricat ca în trecut. 
Iar exolozib Iul, care se fabrică la Făgăraş este atât 
de scump, încât nu rentează folosirea lui. Afară de 
aceea este şi slab. Iată cauzele pentru cari lucrările nu 
se mai pot continua, ca mai de mult. lată cauzele, 
pentru cari producţiunea a devenit foarte anevoiasă 
şi foarte redusă. Dar să vede{i acum şi greutăţile de 
altă natură, cari se mai ives: ch'ar şi* pentru acei 
puţini producători, cari totuşi izbutesc să mai scoată 
din întreprinderile lor câte ceva aur. 

Greutăţile se ivesc la plasarea, Ia vinderea acestui 
produs. Înainte vreme se ştia, că aurul produs se 
ducea la Zlatna, unde era un oficiu de stat, care îi 
prelua după un preţ fix corespunzător. 

Orice producător se ducea cu aurul s i u şi îşi 
primea contravaloarea în bani. Nu era nici o pie-
decă. In anii din urmă oficiul acesta nu a mai pre
luat aurul şi bieţii moţi au fost nevoit', ca să se ducă 
să-1 vândă unde puteau şi unde îl primeau spre cum
părare In deosebi se ducea J la oraşe, ca s ă i plaseze 
la dentişti şi la giuvaergii. Aici alte calamităţii. Ordine 
peste ordine dela diferitele autorităţi cu privire la 
traficul aurului, puneau pe producători în cea mai 
mare nes'guranţă. Bieţii oameni nu mai ştiau de cine 
se ţin afacerile lor. S e ţin de ministerul de interne, 
de ministerul de industrie, sau ministerul de f inanţe? 
O adevărată babilonie din cauza atâtor ordir.e şi din 
atâtea părţi. Cei ce se duceau cu aurul, ca sâ-1 pla
seze, erau întâmpinaţi de oamenii sigu-anţei, car 1 

puneau mâna pe ei sub titlul, că aurul este contra
bandă, ii confişcau, îl depuneau, nu la cassieria 
Statului, ci pe la diferitele oficii şi au fost cazuri, 
când după multă alergătură, aurul era liberat, se con
stata lipsuri, pe cari niminea nu le restituia. 

Sătui de atâtea mizerii, producătorii au fost ne
voiţi să se decidă să vină ia Bucurejti spre 
a-şi plasa aurul aci. S'a întâmplat însă, după 
cum spunea chiar un deputat din majoritate, d. 
Rusu Abrudeanu, că nici Ia Banca Naţională unde 
au fost îndrumaţi să se ducă să-1 plaseze, nici 
la această instituţiune aurul n'a putut fi primit în 
condiţiuni normale, adică să Ii se ofere preţul, pe 
care îl avea în acel moment. 

La Banca Naţională se punea în vedere, că se 
poate cumpăra numai, dacă se admite anumite scă
deri pentru batere, monetizare şi aşa mai departe. 

Diferenţele erau atât de mari, încât oamenii nu 
s'au putut decide la vânzarea aurului nici chiar către 
Banca Naţională, ceeace, desigur, este o pierdere, 
pentrucă tendinţa noastră ar trebui să fie, ca aurul 
care se produce în ţară, să se concentreze la institu
tul de emisiune, bine înţeles, plătindu-se pentru el 
preţul mondial corespunzător. 

Intre astfel de împrejurări, credeam, că, cel puţin, 
proiectul acesta de lege va creia condiţiuni mai priel

nice pentru continuarea micilor exploatări din munţii 
apuseni. M'am înşelat. Condiţiunile, pe cari le stabi
leşte proiectul sunt de natură a creia noui dificultăţi, 
foarte însemnate pentru cei ce se o:upă cu exploa
tarea aurului. In s:opul acesta să-mi daţi voie, să 
citesc câteva dispoziţiuni din proiectul de lege. 

Astfel art. 242 spune: „Permisele acordate pentru 
explorare de substanţe miniere, în limitele unui pe
rimetru rezervat, vor putea fi recunoscute şi validate 
pe durata, pentru care sunt acordate, fără a mai 
putea fi reînoite sau preschimbate decât în condiţiu
nile şi cu respectarea normelor, prevăzute în pre
zenta lege". 

Se vorbeşte deci de durata, pentru care sunt 
acordate permisele. Insă d-voastră ştiţi, că din cauza 
diferitelor ordine, ce s'au dat, permisele acestea r.'au 
mai putut fi reînoite; propriu zis ele nu mai există 
şi atunci vă întreb, ce veţi face, cum veţi proceda 
faţă cu aceste permise, atunci când se vor prezenta 
ce ' îndreptăţiţi Ia d voastră? Legea ce o aduceţi, cere, 
ca permisele să fie reînoite. Cred, că din cauza unor 
ordonanţe, cari au făcut cu neputinţă reînoirea per
miselor avute, nimeni nu trebuie să sufere, să aibă 
vre-o pagubă. Noi insă nu avem nici o siguranţă, că 
aceasta se va întâmpla. Şi tocmai de aceea în inte
resul oamenilor necăjiţi din munţii apuseni, cum totul 
atârnă de bunăvoinţa d-voastre şi nu mă îndoiesc, că 
personal o aveţi, vă rog, d le ministru să nu-i lăsaţi 
să bată de geaba drumurile la Bucureşti, ci să le 
rezolviţi în mod precis chestia permiselor. Să nu-i 
mai faceţi să vină să deschidă uşile autorităţilor dela 
ministere, unde o experienţă tristă mi-a arătat, că 
niciodată nu s'au putut întoarce cu afacerile lor ter
minate, ci cel mult cu promisiuni, aşa încât toate 
drumurile făcute, sunt drumuri şi iluziuni pierdute. 

O voce : Totdeauna sunt satisfăcuţi. 
D. I. L a p e d a t u : 9 0 % se înt jrc fără nici un 

rezultat, şi tare mă tem, că şi cu exploatatorii noştri 
din munţii apuseni va fi aceiaş lucru. Dar să trecem 
la alte jdispoziţi uni: Articolul 242 spune : „Permisele 
liberate pe perimetre de exp loa ta re . . . sunt valabile 
pe termen de un a n . . , în acest interval are a se 
face cerere pentru obţinerea permisului exclusiv". 

S e impune să prezinte o nouă cerere şi să facă 
şi lucrări. Dar cu ce să facă aceste lucrări de exploa
tare, când ele sunt atât de costisitoare. Oamenii nu 
pot să continue lucrările începute de exploatare, ne
cum să aibă putinţa să înceapă şi alte noui lucrări. 

Aceasta este exclus şi dacă în această pri
vinţă nu veţi procede cu buîiăvoinţă faţă de popula-
ţiunea noastră din munţii apuseni, toate aceste per
mise vor putea fi anulate. 

Chestiunea exploatărilor din munţii apuseni ar 
trebui să formeze obiectul unor studii speciale şi să 
fie regulată printr'un statut aparte. Condiţiunile în 
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cari s'au făcut şi se fac exploatările acestea sunt atât 
de speciale, încât este cu nepu.inţă, ca să poată fi 
regulate în cadrul unei legi cu un caracter general 
ca acesta. 

Să-mi daţi însă voie să mai c i tes : o altă dis-
poziţiune: Art. 2 4 5 . . . 

D T r a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul in
dustriei şi comer ţu lu i : Vă rog citiţi art. 258, ulti
mul alineat, acela priveşte munţii apuseni. 

D. I. L a p e d a t u : Voiu veni şi la acesta. 
O Tanc red C o n s t a n t i n e s c u , minis t rul in

dustr iei şi comer ţu lu i : In Ardeal sunt unele între 
prinderi, cari au perimetre luate de 20—30 de ani, 
nu lucrează pe ele şi piătesc în fiecare an o taxă de 
8 coroane, în schimbul căreia obţin un şir de pre
lungiri, unii au câte 1000—2000 de perimetre, pe 
cari le deţin de ani de zile şi nu fac nimic Est» bine 
să se menţ : nă sistemul aces ta? 

D. I. L a p e d a t u : D ie ministru, eu vorbesc de 
micile exploatări din munţii apuseni. 

Am spus, vorbind de art. 242 că, deoarece în 
timpul din urmă permisele de explorare nu au putut 
să fie reînoite din cauza ordinelor dela Bucureşti, 
aceste permise ar putea fi cons'derate ca încetate. 

D. T r a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul in
dustriei şi comer ţu lu i : Legea a fost eludată şi li 
s'a prelungit permisele fără să facă exploatarea, ceeace 
este un rău pentru d-voastrâ în Ardeal, fiindcă astfel 
se creiază monopoluri în mâna unui particular. De 
exemplu: „Petroşanii" are 1744 de perinfetn, pe cari 
nu lucrează încă. Nu e păcat să rămână a ş a ? 

D I. L a p e d a t u : Nu m ă gândesc la „Petroşani" 
şi nu înţeleg sâ apăr nici o întreprindere mare. Ele 
n'au nevoie de apărarea mea. 

D. T a n c r e d Cons tan t inescu , minis t rul indus
t r ie i ş i c o m e r ţ u l : Această situaţiune nu e utilă nici 
ţării şi nu e utilă nici d-voastre. 

D . I. L a p e d a t u : Dar, d-le ministru, nu înţeleg 
să apăr nici Petroşanii, nici alte întreprinderi. 

D . T a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul indus
triei şi comer ţu lu i : Eu înţeleg să apăr pe cei ce 
lucrează, iar nu pe cei, cari nu lucrează. 

D. Virgi l M a d g e a r u : Petroşani', ai cărui direc
tor aţi fost, nu lucrează? 

D. T a n c r e d C o n s t a n t i n e s c u , minis t rul in
dustriei şi comer ţu lu i : Are 1.744 de perimetri pe 
cari nu lucrează şi interesează ţara să vie alţii să le 
lucreze. 

D. I . L a p e d a t u : D le ministru, eu vorbesc de 
suprafeţele, pe cari au perimetre ţăranii din munţii 
apuseni. 

Acestora nu li se vor mai putea prelungi, după 
prevederile proiectului d-voastră. 

D . Tanc red Cons tan t inescu , minis t ru l indus
triei şi comer ţu lu i : Când cineva are 2.000 de peri

metre, ca sâ le dau prelungire la 2.000 de perimetre 
ar fi o crimă Acesta e cazul citat şi aceste cazuri nu 
vreau să se repete. 

D. 1. Lapeda tu : Eu cer pentru ţăranii din mun
ţii apuseni. 

D T a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul indus
triei şi comer ţu lu i : I-am satisfăcut, vă rog citiţi ar
ticolul 258, alineatul ultim. 

D. 1. L a p e d a t u : Vă rog să-mi daţi voie să lă
muresc chestiunea. 

Vreau să spun, că în timpul din urmă nu Ii s'a 
mai prelungit permisele şi că acum trebuesc prelun
gite din nou. 

D. T a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul indus
tr iei şi comer ţu lu i : Plâtindu-se taxa le puteau pre
lungi. 

D . f. Lapedatu : Dar nu s'au mai primit n'ci 
taxele, şi tocmai de acea vă cer, ca atunci, când astfel 
de cereri de prelungire se vor prezenta la ministerul 
d-voastră, nimenea să nu spună : permisul nu mai 
există, fiindcă nu a fos 1 prelungit în trecut. 

D. T a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul indus
tr iei şi comer ţu lu i : Vă declar, că sunt pentru orice 
avantajii la muncitori şi la săteni, şi că acestora, cari 
lucrează ei însuşi, li se vor da prelungirile cerute. 
Sunt în contra prelungirilor pentru permisele în bloc, 
cari sunt luate pentru expolatare şi nu le exploatează. 

D. I. L a p e d a t u : Din parte-mi declar, că nu 
m'am gândit la aceia, cari nu le exploatează. 

M'am gândit la acelea, pe cari le-au avut oa
menii noştri din munţii apuseni şi sunt patru ani de 
zile, de când nu Ii s'au mai dat prelungiri. 

D. T a n c r e d Constant inescu. minis t rul indus
triei ş i comer ţu lu i : Primesc orice amendament şi 
sunt gata de a le da cele mai mari avantaje. Nu am 
nici o rezervă pentru dânşii, însă sunt contra acelora 
cari iau în bloc perimetre cu miile şi le speculează, 
precum şi în contra acelor întreprinderi, cari tind să 
creeze monopoluri. 

D. Virgil Madgearu : Aţi liberat permise şi aţi 
dat perimetre dela 1919. 

D . C. M o t a ş : Nu ai fost fericit în alegerea 
exemplului. 

D. T a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul indus
triei şt comer ţu lu i : Din contră, eu sunt autorul legii 
care le a oprit, eram pe atunci secretar general Ia 
industrie. 

D. Vi rg i l M a d g e a r u : In ce l ună? Le-ai oprit 
cu o lună de-zile înainte de a pleca. 

D . T a n c r e d Cons tant inescu , ministrul indus
tr iei şi c o m e r ţ u l u i : Le am opiit atunci, când am 
avut oarecan semne că sunt oameni, cari vor să le 
acapareze. 

D. Virgil M a d g e a r u : Era aşa de greu lucrul 
acesta ? 



D. T a n c r e d Cons tan t inescu , ministrul indus
triei şi comer ţu lu i : Nici greu, nici uşor, le-am oprit, 
când am fost informat. 

D. I. L a p e d a t u : La art. 245 , alineatul 11, se 
spune: 

„Pentru concesiunile, Ia cari exploatarea, la pro
mulgarea prezentei legi, este oprită, se acordă în 
acelaş scop un termen de doi ani pentru a pune 
mina în exploatarea normală". 

Am spus, că cele mai multe întreprinderi nu 
funcţionează şi nu văd posibilitatea, ca în doi ani să 
poată fi puse în lucrare. Iar dacă nu se pot pune în 
funcţiune, ce se întâmplă? Li se anulează concesi
unea. E adevărat, că ministrul are dreptul să dea o 
nouă prelungire, dar aş voi să li se dee acestor oa
meni siguranţa de prelungire. 

D. T a n c r e d Cons t an t i ne scu , minis t rul indus, 
riei şi comer ţu 'u i : Vă declar, că pentru săteni vom 
prelungi cât va fi nevoie. 

D . I. L a p e d a t u : Să trecem acum la art. 259, 
de care a amintit şi d. ministru. In acest articol se 
spune, că fac excepţie dela îndatorirea de a se con
stitui în societăţi pe acţiuni asociaţiile făcute de să
teni, atât timp cât ei nu cedează drepturile lor decât 
la săteni şi întrucât excepţia va îi aprobată de con
siliul superior de mine". 

Înţeleg intenţia bună, însă nu cunoaşteţi îm
prejurările şi atunci să mi permiteţi să vă întreb, 
când într'o asociaţie de 10—12 săteni se găseşte şi 
unul îmbrăcat în haine negre, un preot, un învăţător 
care nu locueş*e în sat, cum veţi procede? In ce 
categorie se va pune o astfel de asocia ţ ie? E o aso 
ciaţie de săteni? Si cazurile sunt destul de dese. Altă 
întrebare. Abrudul este oraş Locuitorii din Abrud 
în ce categorie vor fi puşi ? Eu nu spun, că intenţia 
nu a fost bună, dar dispoziţia din proiect este Insu
ficientă. 

D. Tancred Cons tant inescu , ministrul Indus
triei şi c o m e r ţ u l u i : Daţi-mi concursul, sunt foarte 
dispus. 

D . V . Qold i ş : Dacă vor fi liberali îi Iasă, dacă 
nu sunt liberali, nu-i lasă. 

D . T e n cred Cons tan t inescu , minis t rul indus* 
tr iei şi c o m e r ţ u l u i : Eu nu fac politică în materie 
de mine. Aceasta este o politică mare de Stat, dar 
nu o politică meschină. 

D . Vi rg i l M a d g e a r u : O să arătăm noi mes
chinăria. Aveţi răbdare, o să arăt eu un articol menit 
a spăla reputaţia d voastră compromisă. 

D . M. Q. Or leanu , p r e ş e d i n t e : Ai răbdare, 
d-le Madgearu. 

D. Tancred Cons tan t inescu , ministrul indus
triei şi c o m e r ţ u l u i : Nu avea teamă, d-le Madgearu ; 
nu găseşti în lege decât o operă bună. N'am făcut 
nimic în vieaţă, care să mă compromită. 

D. Virgil Madgearu: Locmale. 
D. I . L a p e d a t u : Tot în legătură cu această 

chestie, vă rog să-mi permiteţi să citesc art, 87, care 
spune: „Exploatatorii de platină şi aur sunt obligaţi 
să predea Statului, prin oficiul respectiv de cumpă
rare, tot metalul obţinut". 

D. luliu M a n i u : Monopol de Stat pentru aur 
cu detragerea speselor, pe cari le va specifica Statul, 
va plăti cu 40 de procente mai ieftin, pofteşte şi 
produ. 

D. I. L a p e d a t u : „Nimeni afară de Stat nu a r t 
dreptul să cumpere sau să-şi apropie în nici un mod 
aceste metale obţ in j te din exploatare". 

„Preţul de cumpărare este preţul mondial co
respunzător ca'ităţii aurului afectat de o reducere, 
care să acopere cheltuelile de topire, afinare, moneti-
zare şi toate cheltuelile legale de cumpărare şi va
lorificare". 

D. Tancred Constantinescu, ministrul indus
triei şi comerţului: Nicăieri aurul nu se cumpără 
în alte condiţii; aurul îşi are valoarea şi preţul lui. 
E o chestie, care îl priveşte pe cel, care îl cumpără. 

D Iuliu Maniu : Statul are un monopol? Bine
voiţi a spune. E vreun Stat producător de aur care 
are monopolul aurului? Binevoiţi a spune un Stat 
care produce aur şi care are monopolul aurului. 

D. Tancred Constantinescu, minstrul indus
triei şi Comerţului: Preţul aurului este preţul mon
dial, dar pentru ca să-1 ta', pentru ca să faci mone-
tâ din el, pentru ca să-l afinezi, etc., trebuie o chel
tuială. Cheltuelile acelea se scad, cheltuelile stricte, 
cari nu sunt un beneficiu pentru Banca Naţională. 
Sunt cheltueli. Noi îi dăm producătorului preţul mon
dial real. Nu ra până acum, un preţ de violenţă. Prin 
urmare, ce doriţi mai mul t? 

D. Iuliu M a n i u : Mă rog, d-le ministru, sunteţi 
într'o mare eroare în ceeace spuneţi. 

D . Tancred Constantinescu, ministrul indus» 
triei şi comerţului: Vă rog propuneţi d-voastră tex
tul articolului, ca să nu mai fiu în eroare. 

D. I. Lapedatu : Preţul mondial, nimic mai mult. 
D. Iuliu M a n i u : Permiteţi-mi să atrag a tenţ ia 

d-lui ministru, c ă este în eroare. Există în fiecare Stat 
dreptul de a bate bani şi atunc, când cineva vrea, ca 
aurul să şi-1 prefacă în bani, se detrage pierderea 
pe care o are aurul prin topire, baterea banului şi 
devalorizarea. Insă aceasta este o chestiune şi a pune 
aur în comerţ este o altă chestiune. 

Nu există nici un Stat, care produce aur, în 
care să fie monopolul aurului. Dar în fiecare Stat 
unde baterea banului este un drept regal, acolo există 
dreptul particularilor să facă bani din aurul lor 
şi atunci există ce spuneţi d voastre. Dar nu există 
Stat, în care să fie ce spuneţi d voastre şi este inte
resant, că faceţi monopolul acolo unde ştiţi, c i micii 
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producătorii din Ardeal se ocupă, de 2.000 de ani 
cu scoaterea aurul j i din munţi, pentru existenta lor. 

Eu nu vă fa', de vină, că a{i fi de rea intenţie, 
dar afirm, că nu sunteţi informat, şi celor ce bag vină, 
deputaţilor ardeleni, este că nu se interesează de a-
cest lucru. Dânşii au mandat, dar nu işi bat capul 
să apere pe bieţii oameni, cari trăesc din exploatări 
miniere. 

D. T a n c r e d C o n s t a n t i n e s c u , minis te ru l in
dustriei şi c o m e r ţ u l u i : Faceţi un proces de intenţie, 
care mi se pare, că este nefondat. Noi dorim să ob
ţină preţul cel care răspunde exart preţului mondial-
Vrem să ia pentru aurul lor preţul mondial, fără nici 
o reducere. Dacă d-voastră credeţi, că formula, care 
este propusă de lege nu este bună, propuneţi o mo
dificare. Eu însă cred, că formula legii este cea bună 
şi general mente adnrsă, pentruCă aurul ex'ras nu 
are aceeaşi compoziţie şi aceleaşi carate. Trebuie 
un preţ in raport cu puritatea, cu caratele. Nu poate 
fi un preţ constant. 

D . Iu l iu M a n i u : Aceasta este extraordinar! 
D. T a n c r e d C o n s t a n t i n e s c u , ministrul indus

tr iei şi c o m e r ţ u l u i : După d-vpastră. Pentru motivul 
acesta, trebue făcută o reducţiune. Intenţiunea este 
însă să-i dăm omului preţul exact după cel mondial-

O voce din opoziţie; Fără nici o detragere. 
O. Iul iu Maniu : Să-mi permiteţi. Ceeace ab 

spus d-voastră dovedeşte ceea ce am afirmat eu, că 
d-voastră aveţi bune intenţiuni dar, să mă iertaţi, nu 
Cunoaşteţi acest lucru. 

D. T a n c r e d C o n s t a n t i n e s c u , minis t ru l indus
triei şi c o m e r ţ u l u i : Eu s .n t inginer şi dumneata 
eşti advocat. Mi se pare, că metalurgie ştiu mai multă 
decât dumneata. 

D. Iuliu M a n i u : Aceasta este trist, că eu sunt 
advocat şi d-voastră inginer, şi totu? cunosc mai bine 
chestiunea. La aurul pe care îl iei dumneata, ca stat 
nu pentru a face bani, dumneata, nu poţi conta 
spese de topire, pentrucă el este amestecat cu argint. 

D . T a n c r e d C o n s t a n t i n e s c u , minis t rul indus
triei şi c o m e r ţ u l u i : aceasta spun şi eu 

D. Iuliu M a n i u : Atunci s e socoteşte când este 
cu aur şi'cu argint, dar nu pot să contezi dumneata.... 

D . 1. L a p e d a t u ; Socotesc, că este suficient dacă 
în lege se va spune, că aurul să se plătească cu pre. 
ţui mondiai. In lege nu este bine să se ia nici o 
altă dispozitiune în plus şi în special dispoziţiuni aşa 
de puţin precise, cari admit scăderi de preţ sub di
ferite titluri, scăderi din cauza cărora se vor putea 
face multe abuzuri. 

Vă rog, să întrebaţi, d-le ministru, pe d. Rusu 
Abrudeanu din majoritate, să vă istorisească dânsu] 
un caz, petrecut în zilele acestea cu nişte oamen; 
din Abrud, cari aveau două kgr. aur de vânzare. Li 
s'au cerut să renunţe sub titlu de spese la o parte 

atât de însemnată din preţul aurului, încât n'au pu
tut lăsa aurul la Banca Naţională, ci au trebuit să 
se ducă să-1 plaseze în altă parte, la particulari, mi 
se pare. Cheltuelile de monetizare intră în valoarea 
nominală a pieselor de aur, dat fiind, că valoarea 
monetei este cu ceva mai mare decât aurul ce 1 re
prezintă. Astfel este injust, ca producentului să i se 
detragă aceste cheltueli. 

D. J u s t i n S t ă n e s c u : Cine va suporta aceste 
cheltueli ? 

D . 1. L a p e d a t u : D- voastră şi cu toţii acei, cari 
vor avea monetă metalică, pentrucă, cum am spus, 
moneta are o valoare nominală mai mare ca valoa
rea intrinsecă a ei. Dar pentru această dispozitiune 
atât de urgisită, d-voastră trimiteţi cu sila oameni în 
temniţi, pentrucă iată ce se spune la art. 140 : a Ne-
predarea platinei sau a aurului obţinut în ţară, sau 
înstrăinarea lor altora decât Statului, se consideră 
ca furt şi se pedepseşte cu închisoare dela 3 la 5 
ani şi cu o amendă cel puţin egală cu valoarea me
talului sustras. In orice caz, metalul va fi confiscat". 

Astfel, cei cari extrag metalurile cu atâtea gre
utăţi, când vor şti, că Ii se cere să renunţe la o parte 
însemnată din preţ, natural, vor fi constrânşi să ape
leze la alte mijloace spre a-şi valora produsul lor. 
Şi atunci veniţi d-voastre cu sancţiunile şi—i trimiteţi 
în temniţă pe toţi cei ce ar îndrăsni să nu accepte 
preţul oneros impus de lege. 

D . S t . G. P o p : Micii producători vor fi desfiinţaţi. 
D. I. L a p e d a t u : Socot, că nu este iertat, ca se 

să ia astfel de dispoziţiuni ca acelea, asupra cărora 
v'am atras binevoitoarea d voastre atenţiune şi cari 
nu sunt numai în detrimentul producătorilor, ci şi 
al Statului, acesta nu va putea aduna metalele no
bile, aurul pentru scopurile sale. Producătorii de aur 
nici nu vor mai continuă lucrările. Ei nu se vor mai 
scoborî mai mult în mine. Şi atunci aurul, pe care 
îl produceau cu pericolul vieţii lor şi care ar fi menit 
să întărească, să consolideze situaţia noastră mone
tară, aurul acesta nu-1 vor înlocui nici când societăţile 
pe acţii, pe cari le preconizaţi d-voastre. Societăţile 
pe acţii nu vor face nimic fără capital. 

Avem un caz, pe care poate unii dintre d-voa
stre îl cunosc. S'a format la Abrud o societate pe 
acţii pentru exploatarea aurului, dar din cauza îm
prejurărilor grele financiare, când creditul la noi în 
ţâre este aproape inexistent, această societate, înfiin
ţată cu cele mai bune intenţii şi conduse de oameni 
pricepuţi, cari au lucrat toată vieaţa lor în mine de 
aur, abia îşi poate duce zilele, necum să mai reali
zeze o producţie mulţumitoare. 

D. T a n c r e d Cons t an t inescu , ministrul indus
tr iei ş i c o m e r ţ u l u i : Mica ? 

D 1. L e p a d a t u : Noi dorim să luaţi dispoziţiuni, 
prin cari să s« faci posibil continuarea activităţii 



miniere din munţii apuseni. Or, aceasta este în favo
rul tuturor .şi deci şi al Statuiui. Suntem datori să 
ne îngrijim de interesele populaţiunii noastre din 
munţii apuseni, care nu are alt isvor de existenţă 
decât scoaterea aurului. 

O. Tancred Constantinescu, ministrul indus
triei şi comerţului: Am spus, că tot ce este echi
tabil, primesc. 

D I. Lapedatu: Iată de ce spuneam la înce
putul vorbirii mele, că a fost o mare greşală descon
siderarea contribuţiunii ce ar fi putut da la alcătu
irea proiectului d voastră, reprezentanţii populaţiunii 
din munţii apuseni. Dacă d-voastră sau alcătuitorii 
proiectului s'ar fi interesat şi ar fi chemat pe cei 
cari cunosc această chestiune, v'ar fi dat astfel de 
lămuriri, încât chestiunea putea să fie rezolvată din 
capul locului, aşâ cum dorim cu toţii, în favoarea 
populaţiunii din acele regiuni miniere. 

Dar dacă aţi amintit de societatea „Mica", 
daţi-mi voie să fac o digresiune. 

In 1919 se luase dispoziţiunea de către Consiliul 
dirigent, ca tot aurul produs în Ardeal de către Stat 
şi particulari, să rămână în ţară. Acest aur a fost 
livrat Băncii Naţionale în condiţiunile cele mai avan
tajoase, fără a păgubi sau nedreptăţi pe producenţi 
Aşa a făcut Consiliul dirigent, căruia d-voastră îi 
negaţi orice merit. Sub guvernarea acestui Consiliu, 
tot aurul produs în Transilvania a fost vărsat Ia Banca 
Naţională. 

D. luliu Maniu: Dar cu aurul dela Mica ce 
s'a întâmplat? 

D. C. Motaş: întrebaţi pe d. General Averescu 

D. I. Lapedatu : In cadrul intereselor de ordin 
moral, pe care proiectul d-voastră ar fi chemat să le 
apere, mai am două chestiuni: una este chestiunea 
drepturilor proprietarilor suprafeţei, relativ ia care aşij 
cere o lămurire. Ptn'.ru proprietarul suprafeţei, art 391 
rezervă o redevenţă, iar art. 40 o participare la capi
tal, care poate fi până la 10 la sută, după cum 
hotăreşte ministrul industriei. Aş vrea să ştiu, dacă 
această din urmă participare de capital este dată 
pentru toţi proprietarii de suprafeţe sau nu nai pentru 
aceia, cari au avut drepturi câştigate, deci cari au şi 
drept la redevenţă. 

D. Tancred Constantinescu, ministrul in
dustriei şi comerţului: Numai pentru drepturi 
câştigate. 

D. I. Lapedatu: Cred că nu este just. 
Art. 39 dă drept la redevenţă şi art. 40 dă drept 

la participare de capital. Eu vă întreb, d Ie min'stru, 
acest de al doilea avantaj esta asigurat pe seama 
tuturor proprietarilor de suprafeţe, sau numai pa 
s e a m a acelora, cari au avut drepturi câştigate. Fac 

această întrebare fiindcă ta pagina 32 a expunerii 
de motive, spuneţi următoarele: 

„Participarea proprietarului suprafeţii la capital 
şi in unele cazuri la redevenţe . . 

Prin urmare, din expunerea de motive, înţeleg 
că ar fi vorba, că participarea la capital e asiguraţi 
pe seama tuturor proprietarilor de suprafeţe. Nu poate 
fi vorba, în nici un caz, numai de acei proprietari 
cari au avut drepturi câştigate. 

O. T a n c r e d Constantinescu, ministrul in
dustriei şi comerţului: Sunt două categorii de tere
nuri: unele, cari astăzi sunt miniere cari reintră în 
patrimoniul proprietarului până la expirarea terme
nului de 30 de ani, sau 50 de ani, după Constituţie 
— şi acestea au redevenţă — şi apoi sunt acele 
terenuri ale Statului şi Ia cari nu mai poate să fie 
vorba de redevenţî. 

D. I Lapedatu: Nu vorbesc de redevenţă, ci 
de dreptul da participaţiune Ia capi'a!. Este el asigu
rat pe seama tuturor proprietarilor ? 

D. Tancred Constantinescu, ministrul indu
striei şi comerţului: Este aceeaş dişpoziţiune; din 
momentul ce are posesiunea bunului. 

D, Justin Stănescu: Din articol nu reiese 
aceasta, reiese, că toţi proprietarii . . . 

D. Tancred Constantinescu, ministrul indu
striei şi comerţului: Proprietarii, cari au drepturi 
câştigate. 

D D. R. loaniţescu: Dacă mina se de-copera 
după promulgarea legii, atunci terenul e al Statului, pro
prii tarul rămine proprietar al suprafeţii De aci in cojo, 
regimul esté al Statului, afară de drepturile Câştigate, 
unde sunt terenuri curoscute 

D. Tancred Constantinescu, ministrul indu
striei şi comerţului: D loaniţescu a sesizat bine 
chestiunea.. D stincţiunea e justă. -;>..• , 

D. I. Lapedatu: In vechiul regat era sistemul 
accesiunii pentru petrol. Petrolul era proprietatea 
celui ca posada suprafaţa Celelalte zăcăminte erau 
date de Stat prin concesiune. Acum să admitem, că 
pentru viitor s'a stabilit nişte suprafeţe exploatabile, 
una de petrol şi alta de alte zăcăminte, Proprietarul 
celei de petrol are drept la redevsnţă şi are drept 
şi la participaţiune de capital. întreb acu T I : proprie
tarul celorlalte suprafeţe cu alte zăcăminte, ce drep
turi a r e ? 

D. T a n c r e d Constantinescu, ministrul indu
striei şi comerţului: Deoarece nu a avut redevenţă 
în trecut, nu o are nici pe vi t o r . . . « 

O. Justin S t ă n e s c u : D. raportor spune în ra
portul s i u astfel: „Dar legea a mers mai departe. 
Chiar acolo unde proprietarul nu are drept câştigat.... 
destul numai să sa afle în un ţ nut, unde înainte de 
promulgarea Constituţiei, zăcămintele erau lăsate, 
după legile acolo în vigoare, la iibera şi exclusiva 
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dispoziţie a proprietarilor suprafeţii, i-a recunoscut 
dreptul Ia o participare la redevenţă şi un drept de 
a participa în anumite condiţiuni, Ia capitalul între
prinderii, ce lucrează în subsolul proprietăţii sale". 

D . O. R . I o a n i ţ e s c u : Dacă nu era mina cu
noscută, ar însemna, că cu sistemul acesta să apar
ţină tot proprietarului redevenţă. 

D. 1. L a p e d a t u : Nu este vorba de redevenţă, 
este vorba de participare Ia capital . . . 

D. T a n c r e d Con t t an t inescu , minis t ru l indu
str ie i ş i comer ţu lu i : Daţi mi voie să răspund de
tailat. Sunt două cazuri, în cari se aplică această 
dispoziţie a legii: e cazul petrolului în vechiul regat 
şi al cărbunelui în Banat şi Crişana. In aceste două 
ţinuturi minele erau la dispoziţia proprietarilor supra
feţei şi ei rămân şi în viitor în drepturile, pe cari 
le-au avut, pentru mine cunoscute. Acesta este sensul 
legii. Dar acolo, unde proprietarul are un bun minier, 
un pământ, dar care nu e cunoscut, acolo Statul 
devine posesorul, conform Constituţiei. Prin urmare, 
nu putem să dăm o redevenţă, când este vorba de 
un teren necunoscut, ar fi contra Constituţiei 

D. D. I oan i ţ e scu : Foarte bine. Proprietatea fiind 
a Statului, deoarece terenul e necunoscut nu are re
devenţă. Dar participare la capital poate să aibă, d-le 
Ministru? 

D . T a n c r e d Cons tan t inescu , minis t rul indu
str ie i şi comer ţu lu i : Participare da, dar redevenţă 
nu, pentru că este anticonstituţională. 

D. I L a p e d a t u : Eu nu cer redevenţă, cer par
ticipare. 

D. T a n c r e d Cons tan t inescu , minis t rul indu
s t r ie i şi c o m e r ţ u l u i : Participare da, există, o pre
vede legea. 

D. I. Lapeda tu : O prevede legea. 
D . C. M o t a ş : Acolo unde nu a fost monopol. 
D. I. L a p e d a t u : Ori unde. 
In sfârşit a doua chestiune în ordinea interese

lor morale este o dispoziţie, din proiectul d-voastră, 
pe care nu pot decât să o aprob, e cea referitoare 
la introducerea cărţilor miniere. E o instituţie de 
mare importanţă şi e bine să se introducă şi în 
vechiul regat şi vă rhărturiresc, că atunci, când s'a 
discutat legea reorganizării judecătoreşti şi am văzut 
că e vorba de introducerea cărţilor funduare şi în 
vechiul regat, am luat aceasta la cunoştinţă cu sin
ceră mulţumire. V'aşi ruga însă, ca aceste registre 
miniere să fie construite în mod conştincios, să fie 
conduse bine, pentru ca într'adevăr să se ajungă 
scopul, pentru care se înfiinţează. Căci ce priveşte 
cărţile funduare, aşa cum sunt ele conduse acum în 
Transilvunia, deşi instituţiunea este foarte bună şi a 
dat în trecut rezultatele cele mai excelente, azi ea 
nu are multă valoare. înregistrările se fac cu întâr
zieri mari şi creditorii nu mai pot avea siguranţa 

creanţelor lor. Cărţile miniere ca şi cele funduare 
vor avea valoare numai atunci) când vor fi purtate 
corect, exact şi la zi. 

* * 

înainte de a încheia, daţi mi voie să mai ating 
o chestiune. 

E problema naţionalizării exploatărilor şi între
prinderilor miniere. Recunosc, că aţi luat măsuri sufi
ciente şi relativ la capitalul întreprinderilor şi în ceeace 
priveşte numărul lucrătorilor şi funcţionarilor, cari 
vor trebui să fie români. 

Proiectul d-voastre nu este menit să dea şi să 
asigure tocmai ce trebuie să aibă exploatările şi între
prinderile: capitalul. De aceasta trebuia să vă îngri
jiţi înainte de toate. 

Fără capital in exploatări şi întreprinderi acest 
proiectjva rămâne cu toate dispoziţiunile lui, bune 
sau rele, o literă moartă. Capitalul este acela, care 
va putea da viaţă proiectului d- voastră. 

Şi când vorbesc de capital, înţeleg capitalul 
străin, fără de care nici refacerea ţării noastre, şi 
nici progres economic nu se va putea realiza. 

Ţin să mă ocup în câteva cuvinte de chestiunea 
capitalului străin. 

La desbaterea proiectului energiilor, unul dintre 
d-nii miniştri, vorbind despre această chestiune, lăsa 
să se înţeleagă, că reprezentanţii ţării, cari stau pe 
acele bănci (arată spre băncile partidului naţional), 
înţeleg să primească capitalul străin în orice condi
ţiuni, fie chiar oneroase şi umilitoare pentru prestigiul 
nostru naţional. A spus mai departe, că noi am voi 
să lichidăm avutul Statului. 

Ţinem să se ştie, că toţi aceia dintre noi, cari 
n e a m pronunţat cu graiul sau în scris de această 
chestiune, în tot ce am spus şi am făcut, nu veţi 
găsi un singur cuvânt, care să vă indrituiască să 
ridicaţi asemenea acuze. Ori decâte ori am pus che
stiunea acestui capital, am spus, că fără capitalul 
celor cari îl au, nu se va putea desvolta o industrie 
naţională. 

Şi am pus chestiunea astfel, pentrucă ne-am 
dat seama, că cu capitalul, de care dispune astăzi 
ţara românească, capital, care, din cauza împrejurări
lor nefaste în cari ne sbatem, devine din zi în zi tot 
mai insuficient pentru trebuinţele noastre economice, 
ne-am dat seama, că dacă nu ne vom îngriji de ca
pital străin, vieaţă noastră economică este ameninţată 
să se prăbuşească. Ştim prea bine, că lipsa de caoi-
tal nu este un fenomen, care s'ar mărgini Ia hotarul 
ţării noastre, lipsa de capital este astăzi generală. 
Noi înţelegem, că acest capital nu se poate obţine 
în condiţiunile avantajoase, în cari se obţinea înainte 
de răsboi S e poate obţine numai în condiţiuni mai 
grele, cum îl obţin şi alte State, cari tind să şi-



procure pentru trebuinţele lor economice. Şi atunci, 
cum am pus noi chestiunea ? Am spus, că este trist, 
că este păgubitor, că este de neînţeles, că pe când 
alte State, in o situaţiune mai mult sau mai puţin 
apropiată de a noastră, dobândesc capital în condi-
ţiuni, cari pentru împrejurările de azi nu sunt nici 
oneroase, nici umilitoare pentru vieaţa lor economică 
şi naţională, noi nu putem să dobândim. Aceasta 
este problema, care am cerut să fie cercetată şi exa
minată. (Aplause pe băncile opoziţiei). 

Şi vă asigur, că dacă aţi examina problema din 
acest punct de vedere şi s'ar constata că acei, cari 
stăm pe acele bănci (arată spre băncile partidului 
naţional), am fi cauză, că acest capital nu vine acum 
când ne trebuie, când fiecare zi pierdută însemnează 
ruină, noi avem atâta patriotism să facem toate sacri
ficiile, să dăm tot concursul pentru îndreptarea s'-
tuaţiunii. D-voastră, însă, în loc să examinaţi problema, 
vă mulţumiţi să spuneţi: nu avem nevoie şi nu cerem 
capital străin. Nu este adevărat, avem mare nevoie 
şi fără capital străin . . - . 

O voce din m a j o r i t a t e : N'a spus nimeni 
acest lucru 

D. I. L a p e d a t u : D-le Irimescu, n-aţi fost aici 
la discuţiuneâ legii energiilor, când d. ministru Vintilă 
Brătianu, arătând spre băncile noastre, ne-a acuzat 

că înţelegem să aducem capitalul în condifuni one
roase şi umilitoare, şi mi se pare n'aţi fost de faţă 
nici când d. Duca, vorbind de călătoria în străinătate, 
a afirmat, că a plecat acolo pregătit să spună celor 
ce ne-ar vorbi de capital, că noi nu avem nevoie 
deocamdată dej împrumuturi, Înţeleg, că este o che
stiune de demnitate pentru politica d-voastră, ca să 
susţineţi, că noi nu avem nevoie de capital. Nu este 
însă în interesul ţării. 

Noi avem nevoie, avem mare nevoie şi d a c i 
nu se va putea procura capitalul necesar pentru ex
ploatările şi întreprinderile miniere, atunci, cum z ; ceam 
adineauri, tot ce aţi înscris în proiectul d-voastră de 
lege, va rămâne literă moartă, cum au rămas literă 
moartă şi alte legi, pe cart le-aţi adus în materie 
economică şi asupra cărora să-mi daţi voie să nu 
mai insist de astădată. flvem mare nevoie de capi
talul străin, şi de aceea trebuie să ne dăm silinţa 
să creiem in ţara aceasta astfel de condiţiuni, încât 
capitalul acesta să vină şi să vină fără întârziere. 
Orice întârziere, în aducerea capitalului străin, pentru 
exploatările de orice natură, pentru desvoltarea indu
striei şi producţiunii naţionale, contribue la ruina 
economici a ţării şi a neamului nostru. (Aplause pe 
băncile partidului naţional.) 

Pensionist român 
Se caută pentru postul de 

C A S I E R 
la „GORONUL" Institut de 
credit şi economii în Aiud. 
Condiţiuni după învoială, oooo 

I 
CONCURS. 

La Banca Oraviţană s. a. Oraviţa-Montană 
se caută un 

P R A C T I C A N T 
absolvent al şcoalei superioare de Comerţ. 

Leafa Conform întelegerei şi aptitudinei. 
Cererile se vor înainta până la .15'Septemvrie 1924. 

Dividendele băncilor noastre. 
fn 192« 

NUMELE 

«Agricola" Hunedoara 
„albina'' Sibiu 
„Armonia" CinculMare 
„Aurora" Năsăud 
«Banca Agrară" Cluj 
• Bihoreana" Oradea-Mare 
„Cassa de păstrare" Sălişte 
„Corvineana" Hunedoara 
„Coroana" Cluj 
„Creditul Bănăţan" Lugoj 
„Concordia" Gherla 
«Dona" Câmpeni 
„Furnica" Făgăraş 
„GorortiiI" Aiud 
„Grăniţerul" Dobra 
„Harghita" Mercurea—Ciuc 

Dividend 
Lei 

nettn Scadenta 

15-— Februarie 11 
90 — Martie 29 
IO-— Martie 1 

20--
7 6 5 0 Aprilie 15 
2 0 - Martie 6 
1 fr Aprilie 12 
ÍO-— Februarie 25 
50 — , 29 
3 0 - 26 

7 50 Martie 1 
3 0 - „ IO 

Februarie 27 100 — 
„ IO 

Februarie 27 
28 — Martie 8 

6 — n 17 
250 — Februarie S2 

„Izvorul" Alba-Iulia 
.Lăpuşana" Lăpoşul ung. 
„Minerva" Beclean 
„Mureşiana" Reghin 
„Nădlăcana" Nădlac 
„Olteana" Viştea Inferioară 
„Oraviţană" Oraviţa 
„Patria" Blaj 
„Poporul" Sălişte 
„Selăgiana" Jibou 
„Şercâiana" Şercaia 
„Silvania" Şimleul Silvaniei 
„Sătmăreana" Seini 
„Ţibleşiana" Reteag 
„Timişiana" Timişoara 
„Victoria" Arad 
„Vlădeasa" Huiedin 

Rugăm Onor, bănci să binevoiascâ a ne comunica dividen
dele lor, deoarece în lipsa acelora publicaţia este imposibilă' 

32 — Aprilie 29 
20 — 

Aprilie 29 

6.— Febr. 29 
15 — 5 

Aprilie 12 8 ' -
5 

Aprilie 12 
20- Februarie 14 
3 2 - Martie 22 
70 — 4 

Februarie 28 1 2 - -
4 

Februarie 28 
6'— Martie 21 

15 — 7 
5-50 Martie 27 

10 — 3 
5 '— 7 

17 — » 
1 8 - - „ 23 
30 — Februarie 27 
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Comemorarea lui Avram lancu 
Programul, — Pentru orientarea publi

cului asistent 
In afară de serbările propriu zise, cari vor avea 

loc în zilele de 31 August, 1 şi 2 Septemvrie, în ziua 
de 28 August în toate bisericile ortodoxe şi unite ro 
mâne din România întreagă se oficiază Parastas pen
tru odihna sufletului răposatului în Domnul Avram 
lancu. S e vor rosti atunci pretutindeni cuvântări po
trivite şi se vor aranja festi/ale creştineşti întru po
menirea eroului nostru naţional. 

In ziua de 30 August, programul este următorul: 
Ora 13*10. Sosirea Ia Baia-de-Criş şi primirea aci a 
Comitetului central al Asociatiuni. Ura 14. Masă co
mună. Ora 17. Comitetul central al Asociaţiunii vizi 
tează mormintele dela Ţebea şi încununează aici 
mormântul lui Avram lancu, al prefectului loan Bu-
teanu, al tribunului Simion Groza şi ale eroilor că
zuţi în războiul cu ungurii la 1919, cari au fost înhu
maţi acum în zilele din urmă în preajma mormântului 
lu Avram IanCu. Discurs comemorativ de ci tre dele
gatul Asociaţiunii. Ora 20. Conferinţă despre Avram 
lancu în sala mare a hotelului dela Baia-de Criş Cină 
comună a oaspeţilor sosiţi. 

Pentru orientarea publicului ţinem să observăm 
că între Baia-de-criş (Ţebea) şi Abrud-Câmpeni nu 
există legătură cu calea ferată, ci transportarea se 
poate face numai prin vehicule, în cazul de faţă nu
mai cu automobile, fiindcă trăsuri nici nu se află 
decât numai în număr minimal şi epoi cu trăsura ar 
necesita călătoria 6 ore. 

Deci cei ce nu pot uza de automobile nu vor 
putea lua parte şi Ia serbările dela Ţebea şi Ia cele 
din. Câmpeni şi Vidra. 

Publicul va trebui deci să aleagă. Unii vor lua 
parte la serbările din Baia de-Criş şi Ţebea, alţii la 
acelea din Cluj. 

Comitetul va încerca tot posibilul pentru anga
jarea de autobuse intre Ţebea, Câmpeni şi Vidra, cu 
preţuri moderate. Şi în acest caz însă numărul per
soanelor, cari vor putea fi transportate, va fi foarte 
redus. Aviz va urmai ma târziu. 

Muntele Găina nu se poate urca, decât călare 
ori pe jos, iară comunicaţia între Câmpeni şi Vidra, 
de unde se urcă Muntele, iarăşi nu se poate face, 
decât cu automobile ori cu trăsuri. 

La Baia-de-Criş (Ţebea şi Brad) se poate câlâ 
tori cu trenul prin Arad, Recomandăm ca doritorii 
de a participa, să fie în Arad Sâmbătă (în 30 Au
gust) dimineaţa la orele 7, de unde pleacă spre Baia-
de-Criş mai multe trenuri, începând cu orele 7 9 di
mineaţa. La gările din Baia-de Criş şi Brad oaspeţii 
vor fi aşteptaţi de către delegaţii comitetelor da aran
jare şi vor fi încartiruiţi în Baia-de-Criş, Ţebea, Brad 
şi Rişca. Toate aceste localităţi au locuitori pufni şi 
astfel confortul va lăsa mult de dorit. 

Duminecă, în 31 August, des de dimineaţă va 
pleca din Arad şi unul ori două trenuri speciale. Iti
nerarul acestor trenuri se va publica mat târziu. 

Cu automobilul calea cea mai apropiată Ia Ţe
bea este prin Deva — Brad, ori prin Alba-ulia, Zlatna 
şi Abrud Tot pe aici e;te accesul cel mai uşor cu 
automobilul şi Ia Câmpeni — Vidra. 

La Câmpeni se poate călători cu benul dela 

Câmpia-Turzii (Ghiriş), care zace pe linia principală 
Bucureşti — Cluj. Dela Câmpia-Turzii comunică dela 
fiecare tren ai liniei principale un alt tren la Turda, 
de unde se face călătoria la Câmpeni — Abrud cu 
un tren îngust. Acest tren pleacă dela Turda spre 
Abrud ziinic la orele 6 30 şi 11.45 înainte de amiazi 
In ziua de Duminecă, probabil, vor pleca des de di
mineaţă dela Turda la Abrud şi alte trenuri speciale 
Avizul despre «ceste trenuri se va da mai târziu. 

In zilele din 28 August până în 3 Septemvrie 
toţi călătorii, cari merg la serbări, vor beneficia, fără 
nici o aitâ legitimaţie, de o reducere de 7 5 % a pre
ţurilor. 

Doritorii, cari vor să participe, se vor anunţa 
cât mai curând posibil comitetelor de incartiruire şi 
anume pentiu Baia de Cris şi Ţebea la adresa dr. 
Nerva Oncu, adăocat îu Baia-de-Criş şi pentru Câm
peni — Vidra la potropopul Icsif Gomboş; preşedinţii 
comitetelor de atanjare. 

Mulţimea căreia nu i s'ar putea rezerva locu
inţa în Câmpeni şi Abrud, va fi adăpostită în cortu
rile militare dislocate în preajma Câmpenilor. 

Reforma calendarului. 
Se dâ publicităţii Enciclica Sf. Sinod > din Bucu

reşti, iscălită de mitropoliţii şi episcopii ortodoxi din 
întreaga ţară, prin care se aduce la cunoştinţă tuturor 
celor, pe cari îi priveşte, c i dela 1 Oct, st. v. anul 
acesta se introduce reformarea calendarului, urmând, 
ca 1 Oct. să fie 14 Octomvrie. 

Istoricul document arată pe scurt greşelile calen
darului Iulian, îndreptarea lui în veacul XVI supt papa 
Grcgoriu XIII, motivele care au determinat bisericile 
ortodoxe să adopte în consfătuirea dela Constantino-
pol noua reformă, motivele speciale, care au determi-

! nat biserica ortodoxa română să fie pentru r* formă. 
| La sfârşit anunţă schimbarea hotărâtă pentru 1 Oct, 
j st. v. 1924, când se va socoti ziua de 14 Oct. Sfinţii 
i ce cad pe zilele suprimate vor fi celebraţi deodată în 

ziua de 14 Oct. pentru anul acesta. 
Dela 14 Oct. până la sfârşitul anului nu mai ob-

vine nici o schimbare, decât că sărbătorile cu acelaşi 
termen fix din biserica ortodoxă şi din cea catolică şi 
protestanâ, vor cădea de odată, ca şi toate praznicile 
de această natură dela anul nou încolo. 

Reforma calenrdarului în ce priveşte sărbătoarea 
Paştilor şi a sărbătorilor dependente de ea, nu e însă 

I o simplă subordonare la catolici. Anume în biserica 
ortodoxă Pastile se vor calcula tot după vechile legiu
iri, aşa că nu vor cădea de-odată cu Pastile sărbate de 
lumea apuseană, decât atunci când legile apusene nu se 
abat dela canoane. Tot asemenea nu vor fi prâznuite de-

I odată nici sărbătorile dependente de Paşti: Ispasul, 
Rusalile. 

Se'nţelege pentru populaţia mixtă din oraşele şi 
chiar unele sate din nouile provincii, problema nu e 
deplin soluţionată. Salutăm însă cu bucurie reforma. 

Nu avem cunoştinţă de nici un avis al bisericei 
române unite în privinţa adoptării noului calendar în 
biserică. Dar credem, că e de sine înţeles, că schim
barea se va face şi în calendarul său, căci. toate praz
nicile au fost totdeauna ţinute deodată. 
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„ Ţ A R A O L T U L U I" 
Societate anonimă română pentru electrizarea şi industrializarea Văii Oltului î n Avrig. 

C O N V O C A R E 

Domnii acţionari ai societăţii „Ţara Oltului* s. a. română pentru electrizarea şi industrializarea Văii 
Oltului in Avrig se convoacă prin aceasta şi sunt rugaţi a participa la a 

II-a adunare generală ordinară 
care se va ţinea în 30 August 1924 st. n. la 10 ore a m . în localul primăriei comunale din Avrig, cu următoarea 

O R D I N E D E Z I : 
1. Raportul Consiliului de administraţiune şi al Comitetului de cenzori despre gestiunea anului 1922 

aprobarea bilanţului şi darea absolutorului pe acest an. 
2. Propunerea Consiliului de administraţie şi deciderea asupra împărţirii profitului curat. 
3. Eventuale propuneri prezentate conform statutelor. 
Dacă la adunarea generală n'ar participa a<tionari în numărul recerut de statute se va ţinea adu;, 

narea generală în 13 Septemvrie 1924 st. n. la 10 ore a. m. tot în localul Primăriei cu aceiaş ordine de zi* 
când f 'râ privire la numărul acţionarilor prezenţi şi al acţiunilor reprezentate se vor aduce hotărâri valide: ! 

A v r i g , 15 Iulie 1924. 
Consiliul de Administraţie. 

Activa Contul Bilanţ la 31 Decemvrie 1922. Passiva 

B O T la bănci 
Mobilier . . 

1077228 
8600 

Capital social . . 
Fond de emisiune 
Profit net . . . 

Debit 

' .085828 

Contul Profit şi Perdere la 31 Decemvrie 1922. 

951912150 
109111 
24804 

U 
39 

1065828 

Credit 

Chîltueli de admin straţie . . . . 
Materiale . . . . . . . . . . 
Profit net 

15714 
11554 
24804 

611 
391 

52073 50 

52073 5U | 52073 50 

A v r i g , Ia 31 Decemvrie 1922. 

Irimie Răduţtu m. p. 
preşedinte. 

oan Mar inescu m. p. 

C O N S I L I U L D E A D M I N I S T R A Ţ I E : 

Dr. Comşa m. p. Popp m. p. V. Preda m. p. Traian Maxim m. p. 

Vasile Popianoş m. p. Ilîe Mateş m. p. Dr« leronim Stoichiţa m. p 

Subsemnatul Comitet de Censori am examinat conturile prezente şi le-am aflat în consonanţă cu 
registrele societăţii. 

A v j i g , la 1 Noemvrie 1923. 
Ioan Nicolae m. p. Nicolae Giurca m. p. Vasile Chialda m. p. 

Ioan Vătăşianu m. p. Nicolae Cismaşiu m, p. 
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„ Ţ A R A O L T U L U I " 
Societate anonimă română pentru electrizarea şi industrializarea Văii Oltului in Avrig t 

Convocar*© 

Domnii acţionari ai societăţii «Ţara Oltului" s. a. română pentru electrizarea şi industrializarea văii 
Oltului în Avrig se convoacă prin aceasta şi sunt rugaţi a participa la a 

III-a adunare generală ordinară, 
care se va ţinea în 30 August 1924 st. n. la Îl ore a. m. în localul primăriei comunale din Avrig cu următoarea 

O R D I N E D E Z I : 
1. Raportul Consiliului de administraţiune şi al Comitetului de cenzori despre gestiunea anului 1923, 

aprobarea bilanţului şi darea absolutorului pe anul expirat, 
2. Propunerea Consiliului de administraţie şi deciderea asupra împărţirii profitului curat 
3. Eventuale propuneri prezentate conform statutelor. 
Dacă la adunarea generală n'ar participa acţionarii în numărul recerut de statute se va ţinea adu

narea generală în 13 Septemvrie 1924 st. n. la 11 ore a. m, în localul Primăriei cu aceiaş ordine de zi, când 
fără privire la numărul acţionarilor prezenţi şi al acţiunilor reprezentate se vor aduce hotărâri valide. 

Avrig, 15 Iulie 1924. 
CONSILIUL D E ADMINISTRAŢIE. 

Activa Contul Bilanţ la 31 Deeemvrie 1923. Pasiva 

680030 250000 
8600 — 109111 11 

400 — 277837 50 
Profit transp. din anul trecut. 2 4 8 0 4 3 9 

„ anului curent . . . 2 7 2 7 7 - - 52081 39 
689030 — 689030 

Debit Contul Profit şi P e r d e r e la 31 Decemvr ie 1923. Credit 

Cheltueli de administraţie . . . . 17659 Report din anul trecut . . • 24804 39 
Profit transp. din anul trecut 24804 39 44936 — 

,, anului curent . . . 27277 '— 52081 39 
69740 39 69740 39 

A v r i g , la 31 Decemvrie 1923. 

C O N S I L I U L D E A D M I N I S T R A Ţ I E : 
Irimie Răduţiu m. p. S. Silea m. p. Dr. Stoichiţa m. p. Dr. Comşa m. p. Popp m, p 

vicepreşedinte. 
V. Popianoş Trăian Maxim m. p. V. Preda m. p. Nicolae F. Ursu m. p. 

Subsemnatul Comitet de Cenzori am examinat conturile prezente şi le-am aflat în consonanţă cu 
registrele societăţii. 

A v r i g , la Iunie 1914, 
Dr. loan Fruma m. p. loan Nicolae m. p. Ioan Vătăşianu m. p. 

Nicolae Cismaşiu m. p. Vasile Chialda m. p. 




